
HØRINGSSVAR ANGÅENDE VÆRDIGHEDSPOLITIK OG ANVENDELSE AF MIDLER I 2016 

 

Til 

Sundheds- og Seniorudvalget 

Slagelse Kommune 

Ældrerådet har i input den 21. januar 2016 og i dialogmøde den 24. februar 2016 med Sundheds- og 

Seniorudvalget fremkommet med følgende overordnede betragtninger til kommunens kommende 

værdighedspolitik: 

• Værdighedspolitikken bør beskrive kommunens overordnede værdier og prioriteringer på 

ældreområdet og max. fylde 4 til 5 A4-sider, således de overordnede værdier og prioriteringer er 

synlige og læselige for alle. 

 

• Værdighedspolitikken bør være et vigtigt politisk/administrativt styringsinstrument, således de 

politiske ansvarlige kan følge, om de politiske ønsker/prioriteringer af indsatsområder også bliver 

fulgt op i samtlige plejecentre m.fl. 

 

• Samtidig vil det være et vigtigt instrument, når der skal ansættes ledere/medarbejdere – klar 

markering af, hvad den politiske og øverste administrative ledelse lægger vægt på af ”menneskelige 

kvalifikationer”, når man bliver ansat i kommunen. 

 

• Værdighedspolitikken bør danne rammen for, hvilke konkrete indsatser for ældreplejen, der 

prioriteres for de ekstra midler, som puljebeløbet på de 14,8 mio. kr. giver mulighed for. 

Ældrerådet har behandlet nyt oplæg til anvendelse af værdighedsmidler, hvor Sundheds- og Seniorudvalget 

har ønsket at prioritere: 

• Livskvalitet og selvbestemmelse – Styrkelse af Det Aktiverende Team, i form af både individuelle 

forløb og fælles aktiviteter - ca. 5 mio.kr. 



• Samspillet og dialogen mellem borgerne og personalet - Kompetenceudvikling – ca. 6 mio. kr. 

• Mulighed for ledsagelse - Styrkelse af aften- og nattevagtordning – ca. 1,5 mio.kr. 

• ”Sammen om det nære sundhedsvæsen” – ca. 2 mio.kr. 

Ældrerådet kan ikke støtte, at der afsættes ca. 5 mio kr. til styrkelse af Det Aktiverende Team, da det er 

vores indtryk, at teamet har ført en alt for stille tilværelse, idet vi kun har oplevet en ubetydelig eller ikke 

nogen virkning. Ældrerådet kan ikke anbefale noget, som ikke er evalueret, og derfor ikke giver nogen 

sikkerhed for ønsket effekt. Det Aktiverende Team er i en igangværende 2-årig forsøgsperiode fra 1. august 

2015 til 1. august 2017 og evalueringen af denne må afventes. 

Til gengæld vil Ældrerådet anbefale, at de enkelte plejecentre tilføres midler til selv at igangsætte 

aktiviteter, så man kan udbygge både de Individuelle forløb og Fælles aktiviteter, som beskrevet i 

oplægget. Herunder et par timers ekstra normering i eftermiddags- og aftentimerne. 

Ældrerådet tillægger det stor betydning, at kompetenceudviklingen sker i samspil med borgeren. 

Afsnittet vedrørende Mulighed for ledsagelse i forbindelse med hospitalsindlæggelser, undersøgelser og 

lignende, hilser Ældrerådet velkomment. 

Afsnittet ”Sammen om det nære sundhedsvæsen” kan Ældrerådet anbefale.  

Ældrerådet har ved før nævnte forslag til anvendelse af midler lagt vægt på følgende: 

• At de afsatte midler bruges til aktiviteter i det nære miljø. 

• At der sker et løft, der sætter den plejekrævende ældre i centrum, og således der bag de daglige 

rutiner bliver muligt at se bagom begrebet plejekrævende og få øje på det enkelte menneskes eget 

værd og ret til med og selvbestemmelse. 

• At faglighed og omsorg prioriteres højt – for at styrke fagligheden i form af efteruddannelse er det 

glædeligt, at det er kommet med i prioritering af midlerne. 

• At det kræver ekstra hænder til ledsagelse på en tur ud af huset. 

• At det kræver empati og nærvær at sidde ved et sygeleje eller tage den tunge samtale, når livet gør 

ondt. 

• At det er timer i dagligdagen, der er brug for. 

Ældrerådet skal afslutningsvis anbefale, at de decentrale enheder tildeles et rammebeløb for at komme 

hurtigt i gang, således nødvendigt personale kan ansættes uden unødvendig forsinkelse. 

 

Med venlig hilsen 

På Ældrerådets vegne 

Otto Dræbye 

Formand for Slagelse Ældreråd 

Dato: 3. april 2016 

 

 


